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15. 10. 2023 – Proč se namáhat a trápit? 

 

1. čtení: Iz 52, 13 – 53, 12 
 
Píseň: S140 – Široká brána 
  
Základ kázání: Mal 1, 7-14  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

„ach, proč se trápit?“ Proč se namáhat?  Nad tím či oním – nad 
válkou tam či onde. Proč mít těžkou hlavu ze lží, pomluv, podvodů, 
falešného náboženství a víry? Proč se pachtit a lopotit? 

Není lepší se na všechno vykašlat? Vždyť „hlavou zeď 
neprorazíš.“ Jak se vypráví i v evangelické církvi. Co přece zmůžeme? 
Jsme tak maličcí, jako Jonáš ve velikém Ninive, ve veliké rybě, ve 
veliké bouři… 

Jako malý Israel mezi Egyptem a Asýrií, Babylónii, Římany, 
Persií, Íránem a dalšími i dnes. Jako malá Ukrajina před Ruskem. Jako 
jeden člověk proti korporaci. 

„Ach, nač se trápit?!“ Raději vše odbývejme – „vždyť je to 
napsáno v Bibli.“ Co na tom, že jde o očividnou ironii! Tak se o nic 
nesnažme. O nic neusilujme. Už vůbec ne proti zlu světa nebo 
bližních. Alespoň nebudeme zklamaní. Unavení. Frustrovaní. 
Pomlouvaní. Naopak budeme mít dost sil oprouzet, urážet a 
ponižovat ty blázny, co se snaží. Kteří se trápí.  

V České republice je to vše zcela normální součást kultury. 
Blázen je ten, kdo se snaží, namáhá. Kdo se trápí nad zlem a brojí 
proti němu. „Normální“ je ten, komu je všechno jedno. Kdo neplní ani 
své povinnosti. Který všechno odbývá – „vždyť to pak udělá nebo 
dodělá někdo jiný.“ „Normální“ je „chytrák,“ který tak moc všemu 
rozumí, až nikdo neví o ničem, co tito „chytří“ vlastně pro někoho 
udělali. 

Ne náhodou je i toto dokladem veleúspěšného vítězství 
komunistického režimu. Vždyť to vše byla norma do roku 1989. Tak 
úspěšný byl v této propagandě minulý režim, že postoje „chytračení,“ 
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nezájmu a „hlavně se nenamáhání a netrápení“ jsou normou i 
v církvích – zejm. protestantských – dodnes. 

A tak běda tomu, koho trápí zlo! Běda tomu, kdo vyvrací lži, 
pomluvy, zcela absurdní názory a dojmy! Takový člověk je naopak 
hádavý, konfliktní, problematický, „dělá vlny“ – a je potřeba se ho 
zbavit. Úplně stejně jako v Sovětském svazu. Jako v Rusku i během 
války proti Ukrajině. Jako Jeremiáše nebo Ježíše. 

Prostě „nehas, co tě nepálí.“ Rozhodně „nikdy nebojuj sám.“ 
Prostě si to všechno nech líbit. A dělej, co ti bude prostě oznámeno. 
Jinak uvidíš! 

Jak to „viděl“ také Ježíš Kristus. Jeden jediný, samojediný Boží 
Syn v záplavě miliard lidí celých dějin. Opuštěnější, osamělejší už být 
nelze – ani v boji za Boží evangelium. Za pravdu a dobro. Za spásu, 
záchranu ostatních. Slyšel znovu stejné jako i proroci. Jako poté i 
apoštolové. Jako i my za minulého režimu. Jako i my dnes. 

„Hlavně nenes utrpení ostatních. Neřeš problémy ostatních.“ 
„Hlavně si žij svůj vlastní, spokojený, šťastný život.“ Kašli na pravdu. 
Kašli na ostatní. Kašli na Boha. Kašli na další generace. Kašli na cizí 
lidi. Kašli na své děti – proč je přece vůbec „mít?“ „Hlavně musíš ten 
život podojit.“ „Hlavně musíš levně koupit a draze prodat.“ „Hlavně 
buď pozitivní a ničím se netrap.“ 

„I toho Pána Boha přece můžeš přechytračit. Tak mu obětuj to, 
co sám nechceš. Co pro tebe není dost dobré. Co chceš stejně vyhodit. 
Přece mu neobětuješ toho zdravého beránka a býčka? Víš, o co 
všechno tím přijdeš? Oběť Bohu přece není třeba brát vážně! Není 
třeba brát vážně Hospodinův oltář, stůl, chrám, vůli, milost ani dary. 
Tak si občas zakřičí nějaký prorok, že to všechny už zase skončí 
ničením, umíráním, hrůzou, terorem, chudobou, nenávistí, válkou, 
vydíráním, lhaním, nezájmem – no a co?“ 

„Vždyť jsme to už tolikrát zažili – tak se tím netrap.“ „Všechno 
přece je, jak má být.“ „A po nás potopa.“ „Stejně žiješ jenom jednou!“ 

Tak i jinak pohanské myšlení, mluvení, chování obvyklé i 
v církvích. Vůbec není nové moderní dobrou ani komunismem. Už za 
Malachiáše šlo o běžnou praxi i v Božím lidu – někdy v pátém, 
čtvrtém století před Kristem. Ne náhodou v podobné době řeší 
opakovaně stejné také Kazatel: Proč se lopotit, pachtit, namáhat? 
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Tak i Bible vypadá snadno vlastně směšně. Protože pořád 
dokola už od Abrama nabízí, dokazuje a předkládá opačné příklady. 
Praotec víry byl taky jen jeden. Také v lidských očích bezmocný a 
bezvýznamný. A kolik je dnes křesťanů a Židů? 

Jákob, který zápasil i s Bohem o Boží požehnání tak vytrvale, že 
„vydobyl“ jméno Jisra-el = zápasí Bůh. Zkomoleně: Israel. Taky byl 
sám a jeden. 

A stejně každý prorok – velmi nápadně a známě Elijáš. Stejně 
David – nejen proti Goliášovi. Stejně Samuel. Stejně Gedeon. Stejně 
Jáel, Rút a mnozí další. Ti i další bojovali sami. Namáhali se, trpěli a 
trápili se pro dobro ostatních. Ačkoli ostatní jim spíš házeli klacky 
pod nohy. Pokoušeli se je zabít. Nebo alespoň umlčet nebo vyhnat. 

Stejně i Ježíš Kristus. Proč to ten Boží Syn udělal? Proč opustil 
věčné a dokonalé království radosti a lásky, aby řešil naše problémy? 
Aby řešil problémy, lži, pomluvy, nezájem, vraždění a války, hnus a 
zlo, které většina řešit nechce? Proč uzdravoval v zapadlé provincii 
Římské říše nějakou hrstku slepých nebo malomocných? 

Proč se staral o kolaboranty a lehké děvy? Místo hlavně o „ty 
své?“ Proč se obtěžoval nabízet odpuštění, milost, naději, spásu, 
záchranu těm nejhorším a zcela mimo obecenství s Bohem? 

Vždyť to je naprosto nepřirozené. Naprosto v rozporu s tím, co 
bylo a je „normální.“ Co byla a je norma. Co bylo a je obvyklé. Co bylo 
a je přirozené.  

Proč raději alespoň Boží Syn „nezavřel dveře?“ Proč raději 
naopak roztrhl od shora až dolů chrámovou oponu? Proč boj se zlem 
a hříchem nevzdal ani Bůh ani Kristus? Vždyť byl proklán pro naši 
nevěrnost! Nesl naše nemoci, viny, zlo, hnus, lži. Proč se furt 
s každým hádal o pravdu? Proč musel pořád všechny opravovat, 
doplňovat, poučovat, zachraňovat? 

Proč se, jako jediný nevinný, nechal ukřižovat, namísto 
nevěrných? Místo nás? 

Copak to je láska? 
Tak děkujeme, ale o takovou lásku nestojíme. Tedy dávat ji. Brát 

si ji chceme, to jo. Ale ať se trápí, pachtí, namáhají, obětují, snaží „ti 
ostatní.“ Však on se vždycky nějaký „hodný blbec“ najde. Jako Ježíšek. 
Jako Malachiášek. Jako ostatní, kteří budou umírat ve válce pro naše 
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bezpečí a pohodlí. Jako ostatní, kteří nám zařídí pohodlí doma, ve 
sboru, na světě, v práci – i v „nebíčku.“ 

A tak se vykašleme na svaté. Posvátné. Na Boží vážnost. Na 
vážnost, váženost, závažnost těch, kteří se obětují, slouží, trápí se, 
namáhají se. Tím více kašleme na ty, které my obětujeme. Klidně 
proti jejich vůli. Vždyť nás k tomu zvou i církve i kněží a faráři – i 
dávno před Malachiášem! 

Přece hlavně kněží a faráři nám mají říkat, jak „všechno dobře 
dopadne.“ Farář a kněz mají být hodní, poplácat nás po rameni a 
pochválit nás, jak dobře vedeme církev, život, svět, sbor, rodinu. 
Přece si je platíme, tak mají dělat, co a jak jim my řekneme! Ani 
nějaká Bible nám přece do ničeho kecat nebude! 

Vždyť se podívejme, jak to dobře funguje – v rodinách, ve státě, 
v církvích, ve školách, na světě! Podívejme, kolik dobra vším tím 
„přirozeným, „normálním,“ přinášíme! Podívejme se, o kolik je svět 
dneška lepší než před rokem. Než před dvěma, třemi, pěti, deseti lety! 
O kolik je dnešní svět lepší, než byl před pěti sty lety, před tisíci lety! 

Podívejme se, o kolik lépe se má Boží lid – israelský. I 
adoptovaný – křesťanský! Jak nám to všechno dobře běží! Jak není, 
v čem se namáhat, protože vše je vlastně docela dobré! Jak nás přece 
nic netrápí a trápit hlavně nemá – buďme pozitivní! 

Proto se přece hned o tři verše dál dočteme o Božím slově, které 
slibuje vrhnout lejna do tváří kněží i dalších „věřících!“ 

No ale i když je i Bible sprostá – tak to ji přece nemůžeme 
poslouchat! Vždyť to přece není normální ani vhodné ani hezké, říkat 
a psát takové věci v kostele, v Bibli, v chrámu, v náboženství! Tady 
přece nemůžeme mluvit o lejnech, výkalech, exkrementech – 
natožpak v jadrnějších výrazech, které jsou v Bibli běžné! 

To se nám přece nelíbí! My chceme něco jiného! My se nechceme 

trápit! 
A chceme to tak strašně moc, a jsme v tom tak strašně chytří, až 

nám to všechno zařiďte někdo jiný! 
Amen. 

 

Píseň: NEZ660 – Když soumrak zháší světlo, noc se blíží 


